
 

1 

 

Aanpak bestrijden tekort aan scheidsrechters 
 
Inleiding 
Hoe we het ook wenden of keren: op alle niveaus hebben we veel te weinig scheidsrechters 
en dit is niet goed voor de ontwikkeling van onze sport. Spelers, van laag tot hoog, hebben 
behoefte aan sportiviteit, rechtvaardigheid en veiligheid; dé uitgangspunten van de 
scheidsrechters. We stevenen af op een ernstig tekort en als we nu niet ingrijpen dan leidt dit 
op den duur tot kwalitatief minder goede scheidsrechters en tot ongenoegen en onvrede van 
alle volleyballiefhebbers.  
 
Het is nu het moment om in actie te komen om te zorgen voor werving én vooral behoud van 
onze scheidsrechters en daarmee een waardevolle bijdrage te leveren aan het volleybalspel. 
 

Huidige situatie  
Als je kijkt naar de afgelopen jaren dan is het tekort op alle niveaus toegenomen. Regelmatig 
moeten wedstrijden die door de regio worden aangewezen, worden teruggegeven aan de 
verenigingen en nationaal moet ieder weekend een beroep gedaan worden op de regio om 
invallers te leveren voor de 2e divisie heren. 
 
Om voor elk niveau een passende scheidsrechter/ passende scheidsrechters te hebben wordt 
sinds vele jaren gewerkt met de zogeheten leveringsplicht. Met de leveringsplicht zijn 
verenigingen die regionaal spelen ieder seizoen verplicht om scheidsrechters te leveren voor 
de regionale competitie. Dit is regionaal op lagere klassen weer gedelegeerd naar de 
verenigingen: met verenigingen met teams in de 1e klasse en lager (inclusief jeugd) is de 
afspraak gemaakt dat ze zelf voor gekwalificeerde scheidsrechters zorgen. Sinds twee jaar is 
de leveringsplicht voor regionaal spelende verenigingen uitgebreid en geldt er ook een 
leveringsplicht voor de 2e divisie dames (nationale competitie). 
 
Gezien het toenemende tekort aan nationale officials is er dit seizoen een extra afspraak dat 
de regio’s per weekend 1 wedstrijd in de 2e divisie heren opvangen, zonder dat daar een 
uitbreiding van de leveringsplicht tegenover staat. Lopende dit seizoen hebben we gemerkt 
dat 1 wedstrijd per regio helaas zelfs onvoldoende is. 
 
Op nationaal niveau melden scheidsrechters zich tot nu toe vrijwillig aan en 
vertegenwoordigen daarmee vaak ook hun vereniging. We moeten echter constateren dat 
dit niet afdoende is om voldoende officials op nationaal niveau te krijgen en behouden.  
 
Het is tijd voor een vernieuwing van het beleid en daaraan gekoppelde actie! 
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Toekomstige en gewenste situatie 
Om het tijd te keren gaan we de komende periode via 3 ontwikkellijnen aan de slag: 

 
1. Optimalisering huidig potentieel 

Uit onlangs gehouden onderzoek door de afdeling Arbitrage van het Bondsbureau is 
gebleken dat, als er nu een leveringsplicht zou bestaan voor nationaal en regionaal 
niveau, op papier een zeer groot aantal verenigingen aan hun plicht voldoen, maar dat de 
praktijk anders laat zien. Bijvoorbeeld: een scheidsrechter die zich heeft aangemeld voor 
28 punten (= 28 wedstrijden) en die een aantal sociale verplichtingen heeft, kan dit aantal 
niet waarmaken. Of een scheidsrechter die zelf volleybalt zal nooit voor 16 wedstrijden 
kunnen meetellen, omdat hij/zij dit niet kan waarmaken. Daarnaast spelen ook andere 
zaken een rol zoals ziekte, vakanties of andere (sociale) verplichtingen. Iets wat goed in 
balans moet zijn bij de scheidsrechters die dit als hobby doen. 
 
Vanuit het bondsbureau willen we het huidig potentieel in de praktijk optimaliseren, 
zodat we over de hele linie iets minder problemen gaan ervaren. Dit zal worden gedaan 
door rechtstreekse contacten met de verenigingen en de scheidsrechters. Hierbij wordt 
samengewerkt tussen de 4 regio-arbitragemedewerkers, de coördinator arbitrage 
nationaal en de vrijwilligers arbitrage. 

 
2. Verenigingen ondersteunen in hun arbitragebeleid 

Scheidsrechters beginnen hun carrière bij de verenigingen, het is de eerste plek waar ze 
hun opleiding krijgen. Het start met de Volleybal Masterz en het halen van het 
spelregelbewijs, gevolgd door de vaardigheidstraining, allebei uitgevoerd met behulp van 
vrijwilligers van de vereniging in nauwe samenwerking met de Volleybal Academie. Als 
Nevobo zijn we zeer erkentelijk voor al die inzet van de vrijwilligers. Daar waar nodig 
helpen de regio-arbitragemedewerkers, soms met hulp van arbitragevrijwilligers (zoals 
scheidsrechters uit de nationale competitie), bijvoorbeeld bij het maken van een 
verenigingsarbitragebeleidsplan, communicatie en ontwikkeling van scheidsrechters. 
Daarnaast start de Nevobo dit jaar nog met een wervingscampagne voor scheidsrechters 
voor: indoor, zitvolleybal en beachvolleybal. 

 
3. Uitbreiding leveringsplicht 

Ondanks de goede wil en inzet van heel veel verenigingen slagen we er toch niet in om 
voldoende gekwalificeerde scheidsrechters aan te wijzen voor de wedstrijden. Om die 
reden willen we de huidige leveringsplicht uitbreiden. Daarbij vinden wij het rechtvaardig 
als het leveren van scheidsrechters voor alle niveaus ook daadwerkelijk door alle niveaus 
gezamenlijk wordt gedragen. Tot nu toe hoefden verenigingen waarvan teams 
deelnamen aan de 2e divisie heren tot en met de Topdivisie niet zelf scheidsrechters te 
leveren, maar ze maakten er wel gebruik van. Daarnaast bestond de regel dat als je als 
vereniging – met en zonder teams op nationaal niveau – scheidsrechters leverde voor 
nationaal dat je dan na 3 jaar de punten kwijtraakte.  
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De leveringsplicht zal daarom uitgebreid worden waarbij ook alle verenigingen met teams 
uitkomend van 2e divisie heren tot en met Topdivisie gevraagd worden om 
scheidsrechters te leveren. De huidige regel dat verenigingen na 3 jaar hun punten 
verliezen komt daarbij te vervallen zodat verenigingen veel meer bereid zullen zijn om 
hun scheidsrechters te helpen zich te ontwikkelen en mogelijk door te groeien naar 
nationaal niveau. 
 
De uitbreiding van de leveringsplicht is eind 2022 tijdens de regionale symposia 
besproken en hier werd door de aanwezige verenigingen positief op gereageerd. Ook is  
aan bod gekomen dat gedurende het 1e jaar van de uitbreiding coulant zal worden 
omgegaan met verenigingen die niet eerder met leveringsplicht in aanraking zijn geweest. 
 
Zie bijlage voor het uitgewerkte voorstel tav de uitbreiding van de leveringsplicht. 

 
Deze voorgestelde ontwikkellijnen zijn tijdens de vergadering van het Bondsbestuur van 22 
februari j.l. besproken. Het Bondsbestuur staat achter de ontwikkellijnen wat maakt dat 
concrete stappen gezet gaan worden om dit verder uit te werken en de betrokkenen hierin 
mee te nemen. 

 

Tijdpad 
Met name de uitbreiding van de leveringsplicht vraagt het nodige tempo aangezien 
verenigingen vanaf begin april hun teams voor de competitie seizoen 23-24 gaan opgeven en 
dit tevens het moment is dat scheidsrechters zich voor het nieuwe seizoen gaan aanmelden. 
 
Het tijdpad ziet er als volgt uit: 
 

Actie  Wie  Wanneer   

Informeren Bondsbestuur Guido 10 maart 

Informeren Werkgroep Flexibilisering om hen te vragen 
mee te denken in de uitwerking 

Yolande 10 maart 

Informeren rest van de Bondsraad Guido 13 Maart 

Sessie plannen met de Werkgroep Flexibilisering  Yolande Medio maart 

Online bijeenkomsten plannen om de ontwikkellijnen 
toe te lichten aan verenigingen (deze bijeenkomst wordt 
op 3 momenten ingepland) 

Yolande ism 
arbitrage 
medewerkers 

Eind maart 

Verenigingen via een speciale nieuwsbrief op de hoogte 
brengen van de uitbreiding van de leveringsplicht 

Yolande ism 
communicatie 

Begin april 

1e meetmoment stand van zaken invulling 
leveringsplicht 

Yolande 1 juni 

 

Afsluitende noot 
De Eredivisie wordt in dit traject niet expliciet meegenomen, vanwege het feit dat het veelal 
om aparte stichtingen gaat en omdat dit niet in de licentievoorwaarden staat. 
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Vermeldenswaardig is dat er een aantal Eredivisieclubs heel actief zijn op het gebied van 
arbitrage en veel scheidsrechters opleiden. 


